
Lekcia: Rim 8, 1-11                                                                                            Kázeň: 1Jn 4, 1- 6

Bratia a sestry,
keď sa dnes povie slovo duch alebo duchovia, môže si pod tým niekto predstaviť nejaké

priesvitné bytosti alebo strašidlá. Veď už v kreslených rozprávkach pre deti vystupujú duchovia.
Existuje plno filmov s touto tématikou. Môžu to byť komédie alebo horory. Píšu sa o tom
knihy, vychádzajú časopisy a aj sa organizujú stretnutie, kde sa vyvolávajú duchovia mŕtvych. 

Minulú nedeľu sme premýšľali nad tým, čo je to láska. Videli sme, že je to široký pojem
a každý si pod slovom láska môže predstaviť niečo iné. Myslím si, že to môžeme povedať aj o
slove duch. Keď teda na začiatku dnešného textu je napísané skúmajte duchov, je pred nami
dilema, čo to vlastne znamená. Ako to má kresťan realizovať? 

Na základe  jedného starozákonného príbehu však vieme jednoznačne povedať,  akým
spôsobom sa skúmanie duchov konať nemá. Mám na mysli príbeh zo života prvého izraelského
kráľa Saula. Za kráľa si ho vyvolil Hospodin a prorok Samuel ho pomazal. Postupom času sa
však  Saul  od  Boha  odvrátil  a  nepočúval  Jeho  slovo.  Saulovi  sa  však  v  jeho  kráľovskom
postavení prestalo dariť a snažil sa vyhľadať pomoc. No prorok Samuel bol v tej dobe už mŕtvy.
Preto sa Saul rozhodol vyvolať pomocou veštkyne Samuelovho ducha, aby si od neho vypýtal
radu. Nikde inde v Biblii o niečom podobnom nečítame. 

Saul bol  zúfalý a týmto len pridal  ďalší  bod na zozname svojich prestúpení Božieho
slova. To, čo Saul urobil, mali Izraelci jasne zakázané. Je to napísané v 5. knihe Mojžišovej:
„Nech  sa  nenájde  u  teba  taký,  čo  by  syna  alebo  dcéru  prevádzal  ohňom,  ani  veštec,  ani
vykladač  znamení,  ani  hádač,  ani  čarodejník,  ani  zaklínač,  ani  vyvolávač  duchov,  ani
jasnovidec, ani kto by sa vypytoval mŕtvych. Lebo je Hospodinovi ohavný každý, kto robí tieto
veci.“(18, 10-12) Skúmanie duchov, ku ktorému vyzýva Ján, nemá nič spoločné s vyvolávaním
duchov alebo s niečim podobným. 

Je pred nami otázka, kto sú vlastne tí duchovia, o ktorých Ján napísal. Skúsme sa na to
pozrieť tak, ako keď hovoríme napr. o „duchu doby“. Nemyslíme tým to, že v nejakej dobe boli
duchovia,  ale  chceme  tým vyjadriť  to,  aká  tá  doba  bola,  čo  bolo  pre  ňu  charakteristické.
Duchovia  v  kontexte  dnešného  textu  predstavujú  to,  čo  človeka  vedie,  čo  formuje  jeho
zmýšľanie. 

Ján nás v epištole vyzýva, aby sme neprijímali všetko bezmyšlienkovito, ale aby sme
rozlišovali medzi tým, čo je od Boha a podľa Jeho slova a tým, čo sa Bohu a Jeho slovu protiví.
Ján uvádza, že nie všetci proroci sú od Boha, ale existujú aj falošní proroci, ktorí nehlásajú
pravdu, a tak aj iných vedú do bludu. Preto je aj v dnešnom texte takýto duch označený ako
duch bludu. Niekto môže tvrdiť, že hlása Božiu vôľu, a pritom to bude falošné učenie, ktoré
zvádza na zlú cestu.

Je dôležité a potrebné skúmať a rozlišovať duchov, pretože niekedy aj to, čo sa javí ako
dobré alebo neškodné,  môže byť zlé  a  škodlivé.  Pán Ježiš  povedal  o falošných prorokoch:
„Varujte sa falošných prorokov, ktorí prichádzajú k vám v ovčom rúchu, ale vo vnútri sú draví
vlci.“(Mt 7, 15) Zlý obsah môže mať pekný obal. Môže to teda vyzerať aj tak, že človek si
najprv ani nevšimne, že to, čo počúva, nie je v súlade s Božím slovom. Musíme sa mať stále na
pozore, aby sme sa nenechali zviesť iným duchom než je Duch Boží. 

-1-



V texte je jasne rozlíšené medzi Duchom Božím a duchmi, ktorí s Bohom nemajú nič
spoločné. Ako kresťania veríme v Trojjediného Boha. Boh k nám prichádza v Otcovi, Synovi a
Duchu Svätom. O Duchu Božom čítame ako v Starom, tak v Novom zákone. Kým v Starom
zákone bol Duch Boží dávaný jednotlivcom, aby ich viedol a posilňoval pri plnení Božieho
nariadenia, v Novom zákone je už dávaný všetkým, ktorí veria v Ježiša Krista. 

Ducha  Božieho  má  ten  človek,  ktorý  vyznáva  vieru  v  Ježiša  Krista.  Kto  naopak
nevyznáva vieru v Ježiša, nie je vedený Duchom Božím, ale nejakým iným duchom. Máme
teda skúmať, čo kto hlása, aby sme neboli vedení falošným učením. Máme to robiť preto, aby
sme nestavali  na zlých základoch.  Tak máme rozumieť tomu skúmaniu duchov.  Aj apoštol
Pavol radí v 1. liste do Tesalonickým rovnako: „Všetko skúmajte, dobrého sa držte! Všetkého
zlého sa vystríhajte.“(5, 21-22)

Tí, ktorí nemajú Ducha Božieho, nie sú z Boha. V dnešnom texte sa nápadne toto slovné
spojenie opakuje. Až 6x sme počuli výraz „z Boha“. Byť z Boha znamená nebyť zo sveta. Z
Boha je ten, kto má Ducha Božieho a spolieha sa na Ježiša Krista. Kto je z Boha, vyznáva
Ježiša, ktorý prišiel na svet. Už náš Pán, Ježiš Kristus, povedal, že to, čo hlása, je z Boha.
Povedal: „Keď niekto chce plniť Jeho vôľu, rozozná to učenie, či je z Boha, alebo či sám od
seba hovorím.“(Jn 7, 17) Pán Ježiš dokonale splnil Božiu vôľu a zvíťazil aj nad smrťou. Vďaka
Ježišovi zvíťazili aj  všetci,  ktorí sa na Ježiša spoliehajú. Povedané slovami dnešného textu:
zvíťazili tí, ktorí sú z Boha. Božie dielo nikto nezmarí. 

Keď prví  Ježišovi  učeníci  hlásali  evanjelium,  niektorí  ich  chceli  zastaviť,  pretože  si
mysleli, že to nie je z Boha. Múdro však do toho vstúpil farizej Gamaliel a povedal: „Preto vám
teraz hovorím: Dajte pokoj týmto ľuďom a nechajte ich. Lebo ak je z ľudí táto rada alebo toto
dielo,  rozpadne sa;  ak je  však  z  Boha,  nebudete  ich môcť zahubiť.  Aby sa  nedokázalo,  že
bojujete aj proti Bohu.“(Sk 5, 38-39)

Božie slovo nikdy nepominie, a preto máme živú nádej, že pravda sa nikdy nestratí. Keď
veríme v Ježiša Krista, sme z Boha a máme Ducha Božieho. Veríme, že sme zachránení skrze
Ježiša Krista. Naše víťazstvo nie je v nás a v našej sile, ale v Bohu. V Biblii sa píše o tom,
čomu máme  veriť,  ale  píše  sa  tam aj  o  tom,  čomu  veriť  nemáme.  Ján  vyzýva  veriacich:
„Milovaní, neverte každému duchovi...“(1v.) 

Nemáme bezmyšlienkovito prijímať všetko, čo niekto vydáva za Božie slovo. Je ľahké
pasívne prijímať, ale za pravdu musíme zápasiť. Niet víťazstva bez zápasu. Nezvíťazili sme
sami, ale vďaka Ježišovi. Verme v Neho a skúmajme duchov. Nenechajme sa zviesť duchom
bludu! Je mnoho duchov, ale iba jeden Duch pravdy. Kto je z Boha, vyznáva vieru v Ježiša a je
vedený Duchom Božím. Stavajme na tých správnych základoch! Jedine tak celá stavba obstojí!
Amen.
Vypočujme si slová vyslania, ako sú napísané v 1. liste Timotejovi  v 6. k.: 
„Zachovávaj, čo ti je zverené, a vyhýbaj sa všetkým prázdnym rečiam a námietkam nepravého
poznania, ku ktorému sa niektorí priznali a zblúdili od viery.“ 
Pokoj Boží, ktorý prevyšuje, každý ľudský rozum, ten nech háji a ochraňuje naše srdcia i naše
mysle v Kristovi Ježišovi, našom Pánovi. Amen.
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